
Drugo tisočletje
ob jezeru Podpeč

Področje Podpeči in Preserja postaja vedno
zanimivejše in privlačnejše. To ugotovitev potrju-
je dejstvo, da število prebivalstva tega predela
nenehno narašča in to kljub temu, da naselje ni
povsem ob Ljubljani. Ravninsko področje in rela-
tivno dobre prometne povezave z Ljubljano, so
od nekdaj dajale temu področju možnosti razvo-
ja. Zanimivost področja proti Vrhniki je bila očit-
na pred sto leti in več, ko so od tam še s čolni
čolnarji pluli do Ljubljane in nazaj odrivali bro-
dove polne blaga, ali česa drugega. Predel je bil
zanimiv potem zaradi železnice, kasneje ceste .. .

Na področju Preserja, ki sega tudi tam do Ra-
kitne, so možnosti razvoja zelo pestre: stanovanj-
ska naselja, kmetijstvo, turizem in še marsikaj.
Vse to je zadrževalo domačine v tem predelu
kolikor se jih je izselilo se jih je po drugi strani
spet priselilo. Leta 196.1 je bilo na tem področju
2017 prebivalcev, deset let kasneje pa 2117, kar
je v bistvu mnogo večji napredek kot kaže abso-
lutna številka, saj je bilo to obdobje močnega
izseljevanja v mesta. Ta usmeritev odseljevanja in
priseljevanja in počasne rasti področja Podpeči in
Preserja.se je nadaljevala tudi v naslednjih dese-
tih letih in lani je bilo tu 2200 prebivalcev. Če bi
upoštevali takšen prirast kot je bil v teh 20 oziro-
ma desetih letih bi bilo v tem predelu leta 2000
okoli 2400 prebivalcev. Če bo prihajalo do večje-
ga doseljevanja in posebnega razvoja pa bo seve-
da drugače.

Podvojeno število gospodinjstev
Razvoj področja v zadnjem obdobju pa je zelo

očiten, če pogledamo podatke o narašcanju števi-
la gospodinjstev. Pred 20 leti je bilo v tem delu
575 gospodinjstev, pred desetimi leti 735 in če bo
šel razvoj tako, bo leta 2000 več kot 1140 gospo-
dinjstev. To pomeni, da so se življenjske razmere
Preserjanov bistveno izboljšale in da se je število
gospodinjstev v 40 letih podvojilo ob nebistve-
nem povečanju števila prebivalcev"ŠBže na bistve-
no boljši standard, na več novih hiš, na več stano-
vanj. Da je temu resnično tako potrjujejo podat-
ki, da je le v zadnjih desetih letih bilo na tem
področju na novo zgrajenih več kot sto novih
stanovanjskih hiš in že bežen pogled kaže, da so
številne tudi še v fazi zidave.

Področje je zanimivo zaradi nenehnega na-
predka: nove tovarne itd. h kateremu veliko pri-
spevajo ravno domačini sami. Kakšno bo to po-
dročje v prihodnosti, pa je odvisno od inačice
razvoja Ljubljane in regije kot celote. Po nekate-
rih inačicah bo področje Preserja štelo leta 2010
več kot 3500 prebivalcev, večina ocen in predla-
ganih načinov razvoja pa ocenjuje, da bo število
prebivalstva nekje med 2500 in 3000 prebivalci.
Po dosedanjih razvojnih možnostih se bo poveča-
lo število zaposlenih za vsaj sto, če upoštevamo le
že sedaj postavljene proizvodne objekte.

Na področju Preserja bo leta 2010 največ pre-
bivalcev: 2563 po inačici koncentracije. Tri tisoč
prebivalcev bo v primeru inačice jug in usmerje-
ne, 2500 prebivalcev pa bo v primeru razvoja po
predlogu dekoncentracije, sever ali spalna nase-
Ija. V vsakem primeru bo vsaj polovica novih
prebivalcev posledica naravnega prirasta, druga
polovica pa doseljevanje. Preserje bo po vseh
inačicah obdržalo približno današnji delež v regiji
po številu prebivalcev. Le v primeru inačice kon-
centracije, bi se delež precej povečal. Vsekakor
pa je očitno, da bo to področje napredovalo hitre-
je kot druga področja v regiji.

Selitev v lokalne servise
Število delovnih mest bo najverjetneje za sto

večje, kot smo že omenili, izjema je le inačica jug
po kateri pa bo delovnih mest kar 215 več. Po
delovnih mestih pa se bo delež te cone, razen v
primeru inačico jug, malenkostno zmanjšal v pri-
merjavi z danes. Preserjani se bodo zaposlovali na
novo predvsem v bazičnih dejavnostih, saj tam
načrtujejo največji porast novih delovnih mest.
To je pogojevano z današnjo strukturo industrije
in delovnih mest na tem področju. Na področju
bazičnih dejavnosti bo tudi delež Preserja praktič-
no nespremenjen v Ijubljanski regiji, le v primeru
usmerjene inačice ali inačice spalnih naselij bi se
zmanjšal. Delovnih mest v servisnih dejavnostih
regionalnega pomena tudi v bodoče ne bo, pa tudi
število delavcev v servisnih dejavnostih občinske-
ga pomena se bo v primeru katerekoli inačice
zmanjševalo. Tako bo delež Preserja v teh pano-
gah se v regiji zmanjšal. Zato pa se bo po nekate-
rih predlogih povečalo število delovnih mest v

servisnih dejavnostih lokalnega pomena. Po inači-
ci koncentracije se bo število delovnih mest v
lokalnih servisih povečalo celo za enkrat, za polo-
vico in več pa tudi v slučaju ostalih inačic. Odvi-
sno od sprejete inačice pa bo lahko porastel delež
Preserja tudi v regiji glede lokalnih servisnih de-
javnosti in to po inačici koncentracije celo za
tretjino.

Kakšen bo resničen razvoj tega področja je
odvisno seveda od odločitve v celotni regiji in na
področju Podpeči in Preserja. To območje ima

namreč izredne možnosti, omenjene že v uvodu.
Glede na bližino Ljubljane in kmetijska zemljišča
je veliko možnosti obdelovanja zemlje in v tem
slučaju je treba zemljo zaščititi pred pozidavo.
Tudi, če se bo področje, ki je na pragu Ljubljane
in ima lepe možnosti za turizem (Rakitna, jezero,
gozdovi itd.) odločalo za usmeritev v to panogo je
bodočnost. Vse je odvisno torej od precene kaj je
najboljše za domačine in za Ljubljano in regijo
kot celoto.
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